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آغاز ساخت پایانه LNG یک میلیارد دلاری در چین
چین پروژه ساخت یک پایانه واردات و نگهداری گاز طبیعی به ارزش یک میلیارد 

دلار را در استان جنوبی گوانگ دونگ آغاز کرد.
به گزارش ایسنا، در این پروژه شرکت آمریکایی اکسون موبیل سرگرم مذاکره با شرکا برای 
یک سرمایه گذاری مشترک است. اکسون موبیل در سپتامبر سال ۲۰۱۸ وارد توافق مقدماتی 
با اس��تان گوانگ دونگ برای س��رمایه گذاری میلیاردها دلار در پروژه های این قطب تولید 

چین شامل مجتمع پتروشیمی و پایانه گاز طبیعی مایع )LNG( شد.
نمایندگان یک شرکت مستقر در پکن به رویترز اعلام کردند اکسون موبیل در حال پیشبرد 

مذاکرات پروژه با شرکای احتمالی است.
خبرگ��زاری ش��ینهوا گ��زارش کرده بود ک��ه گوانگ دونگ س��اخت پایان��ه گاز طبیعی را 
جمعه گذش��ته آغاز کرده و قصد دارد فعالیت این تاسیس��ات واردات گاز را در اواخر س��ال 
۲۰۲۳ آغ��از کند. پایانه جدید در بخش هوئیدونگ ش��هر هوئیژو ق��رار دارد و برای دریافت 
 س��الانه چه��ار میلیون تن گاز تحت فاز اول س��رمایه گذاری ب��ه ارزش ۶.۶۳۶ میلیارد یوان

)۱.۰۲ میلیارد دلار( طراحی شده است. کمیسیون اصلاحات و توسعه ملی چین اوایل ژوییه 
به این پروژه چراغ س��بز داده بود. این پایانه شامل لنگرگاهی خواهد بود که نفتکشهای ۲۶۶ 
هزار متر مکعب گاز طبیعی مایع می توانند وارد آن ش��وند و س��ه مخزن نگهداری هر یک به 

ظرفیت ۲۰۰ هزار متر مکعب خواهد داشت.
بر اساس گزارش رویترز، گوانگ دونگ همچنین توسعه این پروژه در فاز دوم و افزودن سه 
مخزن دیگر به ظرفیت ۲۶۰ هزار متر مکعب و افزایش ظرفیت این تاسیسات به ۱۰ میلیون 

تن در سال را مد نظر دارد.

دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی اعلام کرد:

 بهره برداری از ۱۵هزار میلیارد تومان طرح جدید
در مناطق آزاد در ۲ماه آتی

دبیر شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی گفت: پروژه هایی به ارزش ۱۵ هزار 
میلیارد تومان در مناطق آزاد و ویژه، آماده افتتاح در دو ماه آینده هستند.

به گزارش خبرنگار ایرنا، »حمیدرضا مومنی« در هشتاد و پنجمین برنامه افتتاح »تدبیر و 
امید برای جهش تولید« که به صورت ویدئو کنفرانسی با حضور رییس جمهوری برگزار شد، 
اظهار داش��ت: حفاظت از محیط زیست و توس��عه آن از مهمترین چالش های مناطق آزاد و 

ویژه اقتصادی در هشت سال گذشته بوده است.
وی با بیان اینکه این محدوده ها در حوزه های مختلف محیط زیس��تی سازنده ترین نقش 
را ایفا کرده است، تصریح کرد: توجه به قوانین متناسب با شرایط بومی در مناطق و پیشرفت 
بدون حداکثرسازی در محیط زیست در برنامه ها قرار دارد، بر همین اساس تمام طرح های 
مناطق در هر مقیاسی پس از انجام مطالعات زیست محیطی و اخذ مجوز از سازمان مربوطه 

احداث شده اند.
مومنی با بیان اینکه در دولت تدبیر و امید اقدامات به صورت بنیادی عملیاتی شدند، تاکید 
کرد: تش��کیل ساختار محیط زیست در راس��تای ایفای قوانین، انجام مطالعات ارزیابی اثرات 
زیس��ت محیطی در راستای اس��تقرار زون بندی مناطق، تجهیز یگان حفاظت، ساخت اولین 
مجتمع مدیریت پس��ماند،  پیاده سازی برنامه جامع مدیریت، نرم افزار جامع محیط زیست، 
آم��وزش و تولید محص��ولات ارگانیک از مهمترین اقدامات در مناط��ق آزاد و ویژه اقتصادی 

بوده است.
به گفته دبیر شورایعالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی، قشم، ارس و کیش بهترین مناطق در 

افتتاح پروژه ها بودند و ارس و قشم بیشترین طرح ها را به سرانجام رسانده اند.
قط��ار افتتاح طرح های ملی دولت دوازدهم ب��ه ارزش یک هزار و ۶۶۹ میلیارد تومان برای 

آخرین بار در ایستگاه مناطق آزاد و ویژه اقتصادی می ایستد.
ب��ه گ��زارش ایرنا، در هفتمین دور افتتاح طرح های مل��ی در مناطق آزاد و ویژه اقتصادی، 
۳۳ پروژه به ارزش یک هزار و ۶۶۹ میلیارد تومان و اشتغالزایی مستقیم برای یک هزار و ۴۹ 

نفر به بهره برداری رسید.
در منطق��ه آزاد تج��اری ارس ۲۰ پروژه به ارزش س��رمایه گذاری ۹۲۷ میلی��ارد تومان و 
اش��تغالزایی ب��رای ۶۶۹ نفر، منطق��ه آزاد کیش چهار طرح ب��ه ارزش ۱۰۳ میلیارد تومان و 
اش��تغال ۷۸ نفر و ۹ پروژه در منطقه آزاد قش��م به ارزش ۶۳۷ میلیارد تومان برای اش��تغال 

۳۰۲ نفر افتتاح شد.

وزیر صنعت خبر داد:

تکمیل اجرای طرح مزایده ۶ هزار محدوده معدنی 
در آینده نزدیک

وزی�ر صنعت، مع�دن و تجارت با تاکید ب�ر اجرای همه مراحل مزایده سراس�ری 
محدوده های معدنی به صورت شفاف و قانونی، از تکمیل اجرای این طرح بزرگ در 

آینده نزدیک با افزایش تعاملات بین دستگاهی خبر داد.
به گزارش ایرنا از وزارت صنعت، معدن و تجارت، »علیرضا رزم حسینی« در نشست بررسی 
چگونگی تداوم مزایده سراس��ری محدوده های معدنی، اجرای این طرح را در راستای اجرای 
تکالیف قانونی وزارتخانه و همچنین تأکیدات مقام های عالی نظام عنوان کرد و افزود: اجرای 
این طرح بزرگ به صورت کاملا شفاف و قانونی در جریان است و با استقبال بسیار خوب افراد 

دارای صلاحیت فنی و مالی همراه شده است.
وی ب��ا اش��اره به برخی ابهام های ایجاد ش��ده درباره اجرای این طرح ب��زرگ، گفت: از روز 
نخست اجرای مزایده سراسری ۶ هزار محدوده معدنی، حجم عظیمی از سنگ اندازی ها، کم 
لطفی ها و مانع تراش��ی ها در مس��یر اجرای آن را پیش بینی می کردیم و با علم به گستردگی 

هجمه سازی ها علیه این طرح عدالت گستر نسبت به اجرای آن اقدام شد.
رزم حس��ینی ادامه داد: وزارت صنع��ت، معدن و تجارت همواره از حض��ور و همراهی همه 
نهادهای نظارتی در مسیر اجرای طرح ها و فرایندهای اقتصادی این وزارتخانه استقبال کرده 
اس��ت و درخصوص اجرای طرح فعال س��ازی معادن نیز براس��اس نظرات اعلامی مس��وولان 

دستگاه قضایی هیچ گونه شائبه ای متوجه این وزارتخانه نبوده و نیست.
وی از وجود برخی غرض ورزی های سیاسی و جریان سازی های رسانه ای علیه این طرح خبر 
داد و خاطرنش��ان کرد: برخی صحنه آرایی های مخرب رس��انه ای، آگاهانه یا نا آگاهانه کاهش 

اعتماد مردم نسبت به نظام را در پی دارد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت با تقدیر از تعاملات و همراهی های دس��تگاه قضایی در مسیر 
رش��د تولید کشور، تکمیل هرچه س��ریع تر فرایند اجرایی طرح آزادسازی ۶ هزار محدوده و 

معدن غیرفعال کشور را با افزایش تعاملات بین دستگاهی خواستار شد.

تکنولوژی ایرانی PERED در چین به بار نشست؛

راه اندازی نخستین کارخانه تولید آهن اسفنجی چین 
توسط ایرانی ها

ای�ران نخس�تین کارخانه تولید آهن اس�فنجی به روش بومی »پِ�رِد« را در چین 
راه اندازی کرد.

به گزارش ایرنا از س��ازمان توسعه و نوس��ازی معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو(، یک 
ش��رکت ایرانی با بهره گیری از روش »احیای مس��تقیم ایرانی«، نخستین کارخانه تولید آهن 

اسفنجی در بزرگ ترین تولیدکننده فولاد جهان را طراحی، اجرا و راه اندازی کرد.
کشور چین که رتبه نخست تولید فولاد جهان را در اختیار دارد، به طور عمده با روش کوره 
بلن��د این محص��ول پرمصرف را تولید می کند، اما اکنون با هدف گذر از چالش های زیس��ت 
محیطی و با اس��تفاده از توان فنی و مهندس��ی ایرانی، رو به تولید فولاد به روش فوق آورده 
است. پیش از این پلنت )کارخانه( احیا مستقیم گازی در آن کشور ساخته نشده بود، اما به 
سبب مسائل محیط زیستی، جهت گیری اژدهای زرد به سمت ساخت کارخانه های تولید آهن 
اسفنجی به روش گازی است. قرارداد ساخت نخستین کارخانه احیا مستقیم به روش گازی 
بین ش��رکت CSTM از چین و ش��رکتی ایرانی به عنوان صاحب تکنولوژی پرد منعقد شده 
بود. پروژه احیا مستقیم CSTM با ظرفیت ۳۰۰ هزار تن در سال و محصول HBI در شهر 
تای یوآن )Taiyuan( احداث و در ۳۱ خرداد س��ال ۱۴۰۰ راه اندازی ش��د. ناحیه کوره در 
 MME توسط شرکتPERED این کارخانه احیا مس��تقیم با روش ایرانی احیای مستقیم
طراحی شده است و بخشی از تجهیزات اصلی آن نیز در ایران ساخته و به کشور چین صادر 
شد. اکنون به دلیل عدم دسترسی به گاز طبیعی، این کارخانه از گاز حاصل از آون کک سازی 
اس��تفاده می کند. به گزارش ایرنا، وجود ذخایر عظیم گازی در کش��ور، توسعه فرایندهایی با 
محوریت استفاده از این نعمت الهی را در چشم انداز ۲۰ ساله کشور به شدت مورد توجه قرار 
داده است. به طوری که با توجه به نقش مولد صنعت فولاد، برنامه ای هدفمند برای گسترش 

و رونق آن در چشم انداز توسعه اقتصادی ایران اسلامی تدوین شده است.

ریی�س جمهور منتخ�ب وی در ادامه با تاکید 
ب�ر اینکه بای�د دس�ت دلالان از ب�ازار مصالح 
س�اختمانی به خص�وص فولاد و س�یمان قطع 
ش�ود، گفت: حل مشکلات و موانع ساخت انبوه 
مس�کن بدون قطع کردن دس�ت س�وداگران و 

کنترل قیمت از دست آنها ممکن نیست.
به گزارش ایرنا از روابط عمومی دفتر رئیس جمهور 
منتخب، حجت الاس��لام و المس��لمین سید ابراهیم 
رئیس��ی در "نشس��ت ویژه بررس��ی الزامات ساخت 
مس��کن" با حضور مدی��ران و کارشناس��ان تراز اول 
حوزه مس��کن، اظهار کرد: تهیه مسکن همواره یکی 
از دغدغه های جدی مردم بوده و امروز نه تنها خرید 
مس��کن، که اجاره آن هم در شهرهای بزرگ و حتی 
ش��هرهای کوچک تر به آرزویی دس��ت نیافتنی برای 

مردم تبدیل شده است.
وی ب��ا بی��ان اینک��ه گرانی مس��کن یک مش��کل 
ریشه ای در ایجاد آسیب های اجتماعی نظیر طلاق و 
حاشیه نشینی است، افزود: در مقطعی ساخت مسکن 
مهر جریان موثری در عرصه ساخت مسکن و خانه دار 
ش��دن اقش��ار محروم به راه انداخت اما متاسفانه به 
ج��ای اصلاح ایرادات طرح مس��کن مهر در دوره اول 
دولت فعلی این طرح رسما تعطیل شد. البته در دوره 
بعدی این نگاه تغییر کرد و تلاش ش��د مس��کن مهر 
ب��ا رفع نقایص تکمیل ش��ود. رییس جمهور منتخب 
خاطرنش��ان کرد: مردم در موضوع س��اخت مس��کن 
مهر طرف حس��اب خود را دول��ت می دانند و هنگام 
قضاوت درباره عملک��رد دولت در این زمینه، تفاوتی 
بین دولت ه��ای یازدهم، دوازدهم و س��یزدهم قائل 
نیس��تند. لذا دولت باید به تعهدات پایبند باشد مگر 
آنکه در موارد اس��تثنا زیان��ی فاحش و جدی متوجه 

منافع عمومی باش��د. حجت الاسلام رییسی با تاکید 
ب��ر اینکه بخش خصوصی نیز بای��د متقابلا متعهد به 
کار با کیفیت باش��د، اظهار داشت: دولت باید از یک 
س��و میدان را برای فعالیت بخش خصوصی در زمینه 
مس��کن و دیگر عرصه ه��ا هموار کند و از س��ویی با 
هدای��ت و حمایت از فعالیت ه��ای بخش خصوصی و 

اعمال نظارت موثر از حقوق مردم دفاع کند.
وی ب��ا تاکید ب��ر اینکه باید ابعاد موضوع مس��کن 
از جمل��ه نی��از دقیق مناط��ق مختلف کش��ور و نیز 
ظرفیت ه��ای موجود برای رفع این نیاز به طور دقیق 
احصا ش��ود، اظهار داش��ت: اقدامات در ح��ال انجام 
برای س��اخت انبوه مس��کن از جمله س��اخت ۵۳۰ 

هزار واحد مس��کن در قالب طرح اقدام ملی مس��کن 
بای��د با ق��وت ادامه یابند. اقدام��ات جدید هم باید با 
بهره گیری از تجارب گذش��ته و در نظر گرفتن تمام 
جوانب به ش��کلی انجام شود که گامی موثر در مسیر 
حل مش��کلات مردم باش��ند. رئیس جمهور منتخب 
تصریح کرد: باید با روحیه جهادی تلاش کنیم زمین 
برای س��اخت حداقل یک میلیون مسکن در سال در 
محدوده ش��هرها و روس��تاها با فوریت و بدون تاخیر 
تامین ش��ود. اگر در این زمینه ابهام قانونی هم وجود 
دارد بای��د با توجه به انگیزه بالای نمایندگان مجلس 

هر چه سریع تر این ابهامات را برطرف کرد.
حجت الاسلام رئیس��ی با بیان اینکه طرح موضوع 

انت��زاع وزارتخانه ه��ای راه و شهرس��ازی در مجلس 
ش��ورای اس��لامی به هیچ وجه نبای��د باعث متوقف 
ی��ا کند ش��دن اقدامات جاری بخش ه��ای تابعه این 
وزارتخانه ش��ود، خاطرنش��ان کرد: تجربه نشان داده 
است که پرداخت تسهیلات مسکن بهتر است در یک 
بانک تخصصی انجام ش��ود که هم مردم با چارچوب 
عملکرد آن بیشتر آش��نا هستند و هم امکان کنترل 
و نظ��ارت دقیق تر بر پرداخت این تس��هیلات وجود 

خواهد داشت.
وی در ادامه با تاکید بر اینکه برای تعدیل هزینه ها 
و تس��هیل و تسریع ساخت مسکن باید دست دلالان 
از بازار مصالح ساختمانی به خصوص فولاد و سیمان 
قطع ش��ود، گفت: حل مشکلات و موانع ساخت انبوه 
مس��کن بدون قطع کردن دست سوداگران و کنترل 
قیمت از دس��ت آنها ممکن نیس��ت. اگر فعالیت های 
س��وداگرانه در بازار مس��کن کنترل نش��ود شیرینی 

ساخت مسکن برای مردم از بین می رود.
رئیس جمهور منتخب ثبات مقررات را مساله بسیار 
مهم دیگر برای تس��هیل و تس��ریع س��اخت مسکن 
برش��مرد و اضافه کرد: زندگی م��ردم در عرصه های 
مختلف باید قابل پیش بینی شود و لازمه این موضوع 
ثبات مقررات اس��ت. حجت الاسلام رئیسی در ادامه 
بر تقویت نهضت س��اخت مس��کن با استفاده از همه 
ظرفیت ه��ای موج��ود کش��ور از بخ��ش خصوصی و 
تعاونی گرفته تا شهرداری ها و قرارگاه های سازندگی 
تاکید کرد. وی همچنین در این نشس��ت از زحمات 
و تلاش ه��ای مرح��وم علیرض��ا تاب��ش در س��الیان 
طولان��ی فعالیت در عرصه مس��کن روس��تایی و نیز 
 بازسازی مسکن مناطق آسیب دیده از بلایای طبیعی

قدردانی کرد. 

رئیس مجلس شلورای اسلامی گفت: مهمترین اصل در حوزه 
مسلکن، واگذاری آن به مردم اسلت چرا که دولت توان سلاخت 
سلالانه یک میلیلون واحد مسلکونی را ندارد و هزینه سلاخت 

مسکن توسط دولت بسیار زیاد است.
محمدباقر قالیباف در آئین افتتاح طرح صنعتی س��ازی مس��کن که با 
حضور وزیر دفاع و پش��تیبانی نیروهای مس��لح در شهرس��تان پاکدشت 
برگزار شد اظهار داشت: مجلس شورای اسلامی، حوزه مسکن را موضوعی 
مهم و پیشران مورد توجه قرارداد و با نهایی کردن قانون احداث مسکن، 
س��الانه یک میلیون واحد مس��کونی را تصویب و ابلاغ کرده تا در برنامه 

هفتم توسعه کشور در دستور کار قرار گیرد.
وی گف��ت: امروز مهمترین اصل در کش��ور، باور ت��وان و اراده جوانان 
کش��ور اس��ت، در دوران دفاع مقدس عده ای از افراد از جمله بنی صدر با 
ارائه دلایلی به ظاهر درس��ت، اظهار می داشتند که ما نمی توانیم در برابر 
دش��من ایس��تادگی کنیم چرا که ما حتی یک آتش توپخانه پرحجم در 
اختیار نداشتیم که برُد آن تا ۲۰ کیلومتر جلوی خاکریز را پوشش دهد.

رییس مجلس افزود: باور توان داخلی و اعتماد به جوانان باعث شده تا 
امروز به نقطه ای از توان دس��ت پیدا کنیم که با ظرفیت موشکی، بتوانیم 
تا ۲ هزار کیلومتر قدرت بازدارندگی و دفاع از کش��ور را ایجاد کنیم و با 
همین روحیه باور، ماهواره در مدار زمین قرار داده و جزو کش��ورهایی با 

توان پرتاب ماهواره قرار گیریم.
وی تأکید کرد: اگر امروز در کشور با مشکلاتی مواجه هستیم، به خاطر 
ضعف مدیریت، اعتم��اد نکردن به جوانان و بی توجهی به فرهنگ ما می 

توانیم است.
قالیباف با اش��اره به این که حوزه مس��کن از اهمیت ویژه ای در کشور 
برخوردار اس��ت افزود: ایران در منطقه ای زلزله خیز قرار دارد که هنوز از 
تبعات یک زلزله خارج نش��ده، در نقطه  ای دیگر، دچار زلزله و یا س��یل 

می ش��ود و از این نظر، ایران جزو ۱۰ کشور زلزله خیز جهان است و این 
امر لزوم توجه به کیفیت ساختمان سازی، قدرت انتقال و اقتصادی کردن 

آن بر اساس تکنولوژی های روز جهان را می رساند.
وی با تقدیر از وزارت دفاع در ورود به عرصه احداث مسکن گفت: ورود 
وزارت دفاع به احداث مس��کن با اس��تفاده از ت��وان و ظرفیت جوانان، از 
اهمیت ویژه ای برخوردار است ولی تا زمانی که این صنعت مردمی سازی 

نشود، در نطفه خفه خواهد شد.
رئیس مجلس ش��ورای اس��لامی افزود: اگر این کارخانه ظرفیت تولید 
س��الانه ۶ هزار واحد مس��کونی را دارد، باید بر اساس جغرافیای مناطق 
مختلف کشور و نیاز ژئوتکنولوژی و آئین نامه های موجود، مردمی سازی 
شود و ش��رایط برای ورود صنعتگران و س��رمایه گذاران بخش خصوصی 

فراهم شود.
وی تأکید کرد: بنا نیس��ت که دولت سالانه یک میلیون واحد مسکونی 
بس��ازد چرا دولت نمی تواند ۱۰۰ هزار واحد مس��کونی در سال بسازد و 
هزینه س��اخت مسکن توسط دولت گران تر از ساخت توسط مردم است، 
اج��ازه دهیم که س��رمایه گذاران و جوانان وارد میدان ش��ده و با اصلاح 

قوانین، ساخت مسکن توسط مردم صورت گیرد.
قالیباف با اش��اره به این که ۴۵ تا ۵۵ درصد هزینه س��اختمان مربوط 
به مسکن اس��ت افزود: در قانون پیش بینی شده که دولت بتواند بار این 
هزین��ه را جبران کند و با صنعتی ش��دن احداث مس��کن، کاهش زمان 

ساخت و هزینه های بعدی، تولید مسکن اقتصادی شود.
وی اظهار داش��ت: در شرایط اقتصادی کنونی کشور، مسکن فقط یک 
سرپناه نیست بلکه عامل برای آرامش، امنیت روانی و اجتماعی افراد نیز 
محس��وب می شود، در شرایط امروز هم مالک و هم مستأجر با مشکلاتی 
مواجهند و از یک سو مالک به دلیل تورم ناگزیر از افزایش کرایه است و 

از سوی دیگر، مستأجر توان پرداخت این کرایه را ندارد.
وی گفت: مردمی س��ازی ساخت مس��کن، به مراتب سخت تر از بومی 
سازی آن است، این کارخانه ظرف مدت یکسال راه اندازی شده ولی برای 
مردمی کردن آن باید توان و وقت بیشتری را صرف کرد که قطعا مجلس 
ش��ورای اسلامی و دولت سیزدهم در قالب برنامه هفتم توسعه از این امر 

به عنوان پیشران توسعه کشور حمایت می کند.
وی در بخشی دیگری از س��خنان خود به موضوع خوزستان نیز اشاره 
کرد و افزود: موضوع آب خوزستان و نارسایی آن مشکلی جدی است که 
باید به آن توجه ویژه داش��ت، بارها گفته ایم که کش��ور از نبود امکانات و 
پول رنج نمی برد بلکه حوزه مدیریت و عدم باورپذیری است که کشور را 

دچار مشکل کرده است.
قالیباف افزود: در س��فر چهارروزه ای که به خوزستان داشتم، احساس 
ش��د که ۷۴۰ روستای خوزستان دچار تنش آبی است و در جلسه ای که 
با حضور وزارت خانه مربوطه تشکیل شد، هزار میلیارد تومان اعتبار برای 
رفع این مشکل در نظر گرفته شد ولی سیستم بروکراسی و مدیریت این 
امر را آنقدر چرخاند تا امروز به این مشکل تبدیل شود و امروز همچنان 

اندر خم یک کوچه هستیم.

قالیباف: ساخت مسکن باید به مردم واگذار شود

رییسی: حل مشکلات ساخت مسکن بدون قطع دست سوداگران 
امکان پذیر نیست

در نشست ویژه بررسی الزامات ساخت مسکن؛

سدسازی و انتقال بین حوضه ای بلای جانِ آبِ خوزستان
در پ��ی محدودیت ه��ای اعمال��ی در مصرف برق 
صنایع فولادی و س��یمانی و کاه��ش تولید، معاون 
دفتر صنایع غیرفلزی وزارت صنعت، معدن و تجارت 
ضمن تاکید براینکه این وزارتخانه تمام تلاش خود 
را در راس��تای تامین برق مورد نیاز صنعت سیمان 
و فولاد انجام می ده��د، قطعی برق و کاهش تولید 
س��یمان را یکی از دلایل نوسانات قیمت سیمان در 

روزهای اخیر دانست.
به گزارش ایسنا، محدودیت های اعمالی در مصرف 
برق صنایع فولادی و سیمانی را دچار چالش کرده 
و به س��بب اینکه میزان تولید کاهش یافته اس��ت، 
قیمت ها علی الخصوص قیمت س��یمان در روزهای 

اخیر نوسان زیادی داشته است.
این در حالی است که علیرغم اینکه قرار بود صنایع 
سیمان۲۴ ساعته بدون محدودیت و صنایع فولادی 
۲۴ س��اعته با ۵۰ درصد دیماند مصرفی به فعالیت 
بپردازند اما نظر ش��رکت توانیر عوض ش��د و طبق 
ابلاغیه محدودیت تامین برق واحدهای س��یمان و 
فولاد کشور، صنایع فولادی  که مجاز به فعالیت ۲۴ 
س��اعته با ۵۰ درصد دیماند مصرف��ی بودند، از روز 
پنجش��نبه )۳۱ تیرماه( امکان فعالیت آن ها مجدد 
محدودتر شد اما همچنان صنایع سیمانی، نامحدود 

مجاز به فعالیت بودند.  
در این راستا، فرهاد رحمانی-معاون دفتر صنایع 
غیرفل��زی وزارت صنعت،مع��دن و تجارت- در یک 
برنام��ه تلویزیونی با بیان اینک��ه در حال حاضر ۸۰ 
واحد س��یمانی فعال در کشور با ظرفیت تولید ۸۸ 
میلی��ون تن وج��ود دارد، اظهار ک��رد: برنامه تولید 
۱۴۰۰ ب��رای این واحدها بالغ بر ۷۲ میلیون تن در 
نظر گرفته ش��ده اس��ت که در صورت نیاز و وجود 
ش��رایط تولید قابل ارتقا تا می��زان ۷۵ میلیون تن 

نیز خواهد بود.
وی ضمن تاکید بر اینکه تمام تولید سیمان کشور 
وارد ب��ازار )ب��ازار صادرات و بازار داخلی( می ش��ود 
میزان صادرات در س��ه ماهه نخست سال جاری را 
ح��دود یک میلی��ون و ۱۶۰ هزار ت��ن اعلام کرد و 
افزود: میزان نیاز بازار داخل در ابتدای سال گذشته 
حدود ۵۵ میلیون تن بوده است که در انتهای سال 

گذش��ته با افزایش پنج درصدی به ۵۸ میلیون تن 
رس��ید. برای سال جاری نیز تولید ۶۰ میلیون تنی 
پیش بینی شده که با برنامه ریزی تولید ۷۲ میلیون 
تنی س��یمان، ۱۲ میلیون تن سیمان برای صادرات 

خواهیم داشت.
رحمانی ضم��ن تاکید بر نق��ش و اهمیت تامین 
برق و انرژی در صنعت س��یمان، از تولید س��یمان 
در واحدهای تولیدی با کمک ذخیره ۹ میلیون تنی 
کلینکر این واحدها خبر داد که طی دوهفته اخیر به 
هش��ت میلیون تن کاهش پیدا کرده است. علیرغم  
افزای��ش ۲۹ درصدی تولید س��یمان در خرداد ماه، 
چنانچه قطعی برق برای واحدهای تولیدی سیمان 
ادامه دار باشد، موجودی هشت میلیون تنی کلینکر، 
حداق��ل تا یک ماه و نیم می تواند تولید س��یمان را 

پوشش دهد.
 مع��اون دفتر صنای��ع غیرفل��زی وزارت صنعت، 
مع��دن و تجارت در ادامه، بر ت��لاش وزارت صمت 
ب��رای تامین برق واحدهای تولید س��یمان و فولاد 
تاکید کرد و گفت: بر اساس سیاستهای اتخاذ شده 
مبن��ی بر حفظ برق خانگ��ی و کاهش برق صنعت، 

برق صنعت سیمان و فولاد نیز کاهش پیدا کرد.
وی ضمن اعلام برگزاری جلسات متعدد با وزارت 
نیرو در راس��تای ایجاد هماهنگی برای رفع مشکل 
تامی��ن برق واحدهای تولید س��یمان، گفت: وزارت 
صمت پیشنهاد ۷۰ درصد دیماند به صورت پایدار را 
ارائه داده است تا تولید تداوم داشته باشد و تقاضای 
بازار پاس��خ داده ش��ود اما هنوز به تفاهم نهایی در 
این خصوص نرسیده ایم و جلسات برای اخذ تصمیم 

نهایی همچنان ادامه خواهد داشت.

دلایل نوسان قیمت سیمان چیست؟

ی��ک پژوهش��گر آب گف��ت: مش��کل فعلی آب 
س��وءمدیریت اس��ت که در کل حوضه ه��ای آبریز 
اتفاق افتاده و موضوع دیگر اینکه برخی راهکارهای 
مقطع��ی اجرا می ش��ود، کاش درس بگیریم، دنبال 
راهکاره��ای اساس��ی باش��یم، امروز مش��کلات به 
معضلات اجتماعی-اکولوژیکی ختم ش��ده و نمونه 

آن را در خوزستان شاهدیم.
محمدرضا فرزانه در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی 
ایلنا، درباره دلایل مشکلات آب در خوزستان اظهار 
داش��ت: وقت��ی در اکوسیس��تم دخال��ت می کنیم 
و سیاس��ت گذاری آبی که س��ال ها اس��ت پیگیری 
می شود، گریزی از مشکلات کنونی نداریم و یکی از 
موضوعات بحث سدسازی و دیگری انتقال آب بین 
حوضه ای اس��ت. وی افزود: سدسازی و انتقال بین 
حوضه ای به طور جدی در برنامه ها گنجانده شده و 
هیچگونه توجهی به تبعات آن نشده است، بنابراین 
شرایط نگران کننده یک جایی خود را بروز می دهد، 
شرایط فعلی خوزس��تان هشدارهایی است که قبلا 
داده و گفته ش��ده بود که انتقال بین حوضه ای در 
جاهای��ی به تنش های اجتماع��ی ختم و فوق العاده 
نگران کننده خواهد بود. نمونه آن دخالت هایی است 
که در بالادست اکوسیستم شده و منجر به این شده 
که در شرایط خشکسالی عملا آبی به پایین دست 

نمی رسد و هزاران مشکلات دیگر بوجود می آید.
این پژوهش��گر آب تصریح ک��رد: در حال حاضر 
بهتر اس��ت به جای اینکه بر طبل آب بری بکوبیم، 
ریل گ��ذاری توس��عه را تغییر دهیم و س��عی کنیم 
کشور را از توس��عه آب بر به سمت توسعه آب اندوز 
سوق دهیم، یعنی کس��ب و کارهایی داشته باشیم 

که کمترین وابستگی به منابع آبی داشته باشند در 
این صورت بخش زیادی از دست درازی هایی که در 

اکوسیستم شده، حل می شود.
وی تاکید کرد: در شرایطی که به دنبال کسب و 
کارهایی برویم که مبن��ای آب اندوزی دارند، منابع 
آب در دس��ترس را برای عوام��ل حیاتی مثل نیاز 
ش��رب و در حد نیاز اس��تفاده می کنیم. اتفاقی که 
اکنون در کش��ور رخ داده به خاطر ایجاد اش��تغال 
ب��ر مبنای آب بری ب��وده و طی س��ال ها این وضع 

همچنان تداوم داشته است.
فرزانه با بیان اینکه عبور از اشتغال آب بر و تغییر 
به س��مت آب اندوزی به عنوان راه��کار حیاتی آب 
کش��ور اس��ت، گفت: مش��کل ما این اس��ت که به 
همه م��وارد به صورت مقطعی نگاه می کنیم اکنون 
شرایط خوزستان نگران کننده است نه نیاز انسان و 
نه دام و نه اکوسیس��تم رعایت نمی شود که اول به 
قضیه سوء مدیریت و بعد به خشکسالی و کم بارشی 
برمی گردد، برای چنین مش��کلی ه��م تا زمانی که 
ریش��ه ای سراغ حل مشکل منابع آبی نرویم امیدی 
به اینک��ه این قبیل معضلات مجددا تکرار نش��ود، 
نیس��ت. وی بیان داشت: اکنون همه راهکارهایمان 
مقطعی اس��ت غافل از اینکه ریشه مشکل کجاست 
کاش قضیه فعلی خوزس��تان ک��ه نمونه های آن را 
قبلا هم در کش��ور داش��ته ایم باعث شود که درس 
عبرت بگیریم، باید ریل گذاری توس��عه ای را تغییر 
داده و متناس��ب با شرایط واقعی یک کشور با اقلیم 
خشک و نیمه خشک باشد. توسعه آب بری به خیر 
و صلاح نیس��ت، کشوری که ش��اهکارهای تاریخی 
داش��ته، خوزس��تانی که شوشتر و س��ازه های آبی 
ارزشمند دارد به جای اینکه منبع اصلی گردشگری 

آبی در دنیا باشد وابسته به منابع آب است.
به گفته وی؛ مشکل فعلی آب سوءمدیریت است 
ک��ه در کل حوضه های آبریز اتفاق افتاده و موضوع 
دیگر اینکه برخی راهکارهای مقطعی اجرا می شود. 
کاش درس بگیری��م، دنب��ال راهکارهای اساس��ی 
باش��یم. امروز مش��کلات به معض��لات اجتماعی-

اکولوژیکی ختم ش��ده و نمونه آن را در خوزستان 
شاهدیم.


